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فصل جدید رقابت باشـــگاهی در فوتبال ایران از امروز آغاز می شود. این 

درحالی است که وضع برخی قوانین ازجمله ایجاد سقف بودجه باشگاهی 

یا تغییرات در لیست تیم ها یا حتی افزایش سهمیه بازیکنان خارجی باعث 

شده است تا احتمالا در این موارد لیگ کاملا متفاوتی را شاهد باشیم. از 

ســـوی دیگر نوع و نحوه بســـته شدن تیم ها این نشانه را به همراه دارد که 

مدعیان قهرمانی در فصل بیست وسوم رقابت ها همان تیم هایی هستند 

که هرســـاله در کورس قرار گرفته و درنهایت قهرمان این فصل از رقابت ها 

از دل این چند تیم بیرون خواهد آمد. 

درخصوص فصل جدید رقابت ها مشکلات و محدودیت ها و قوانین جدید 

وضع شـــده دقایقی با مجید جلالی، کارشناس فوتبال ایران به گفت وگو 

نشستیم که در ادامه می خوانید. 

فصـــل جدید رقابت ها امروز درحالی آغاز می شـــود کـــه با توجه به تغییر 

مقررات و قوانین می توان انتظار فصلی متفاوت را داشت. به نظر شما هم 

می توان فصل جدید را با فصول گذشته مقایسه کرد؟

بله. تفاوت معناداری را می توانید در لیگ آینده شـــاهد باشید. آن هم به خاطر 

مقررات جدیدی هســـت که درخصوص لیست تیم ها و به طور ویژه درباره لیست 

بزرگسالان باشگاه ها ایجاد شده است. به نظرم این اقدام خوبی محسوب شده و 

می تواند متوسط سنی لیگ برتر را پایین آورده و به سمت جوانگرایی سوق بدهد 

چراکه این فضا ایجاد می شـــود که جوان تر ها بتوانند فرصت نشان دادن خود را 

پیدا کرده و خودی نشان بدهند. در هر صورت از لیست بزرگسالان هر باشگاهی 

دو نفر کم شده است و این یعنی در مجموع حدود 50 نفر از این لیست کاهش 

پیدا کرده و این درحالی است که باید جای این نفرات را بازیکنان جوان پر کنند. 

به عقیده بنده این یک اقدام خوب، مناســـب و ســـازنده ای به شمار رفته و قطعا 

اثرات آن را در پایان فصل خواهید دید. 

به صورت مشخص در پایان فصل چه اتفاقی می افتد؟

شـــما خواهید دید که پدیده هایی خواهند آمـــد که آنها درحال حاضر هیچ نام 

و نشـــانی ندارند اما ســـال بعد همین موقع همین دسته از بازیکنان را به عنوان 

بازیکنان بزرگی می شناســـید که ده ها میلیارد تومان قیمت خواهند داشـــت. 

بنابرایـــن بـــا این اتفاق فضا برای این بچه ها باز شـــده و آن تفاوت معناداری که 

می گویم منظورم همین اتفاق خواهد بود. در غیر این صورت ســـایر قوانینی که 

درباره بودجه و... مصوب شده بعید است تفاوتی را ایجاد کند چراکه در گذشته 

هم شـــاهد آن بودیم که با توجه به وضعیت کلی که فوتبال ما دارد این دسته از 

مقررات و قوانین خیلی تاثیرگذار نخواهد بود. 

به سقف بودجه اشاره کردید. این موضوع تا چه اندازه می تواند در مبارزه 

با دلالیسم و در مقابله با قراردادهای نجومی تاثیرگذار باشد. 

این اتفاق مثل تعیین قیمت ارز در کشـــور است که مثلا در اتاقی می نشینند و 

بخشنامه ای را تنظیم می کنند که باید قیمت ارز پایین بیاید و هیچ وقت کاهش 

پیدا نکرده است. این طور مسائل دستوری و بخشنامه ای نیستند. اینها مواردی 

هستند که وقتی به عمل و اجرا می رسید می بینید که تابع یک سری قواعد خاص 

هستند. این قواعد درحال حاضر به هیچ وجه قابل تغییر نیست و شما باید تابع 

آن باشید. چه بخواهید و چه نخواهید این تغییرات و شتابی که در رشد قیمت ها 

و هزینه ها می گیرد باعث می شود تا به تبع آن شاهد رشد قراردادها باشیم. شما 

نمی توانید وقتی قیمت ارز 5 برابر می شود، بودجه را دوبرابر کنید. اصلا چنین 

چیزی امکان پذیر نیســـت. در فوتبال شما با تمامی کشورها در ارتباط هستید 

و بایـــد در وضع قوانین این مورد را لحاظ کرده و آن را در نظر گرفت. به خصوص 

اینکه در منطقه ما، در آسیا شاهد اتفاقاتی هستیم که فوتبال آنها را به سمت و 

سوی دیگری می برد و ما هم باید تابعی از فوتبال در منطقه باشیم. وقتی سطح 

قرارداد کشورهای همسایه را می بینیم، وقتی قرار باشد که سطح قرارداد بازیکنان 

ایرانی پایین باشد این بچه هایی که یک مقدار فوتبال بلد هستند همه از فوتبال 

خودمان می روند و اصلا کســـی اینجا نمی ماند. در واقع این اتفاق یعنی تعیین 

سقف بودجه باعث می شود تا فوتبال ما خالی تر از ستاره و پدیده ها شود. بنابراین 

شما مجبورید که از شرایط فوتبال در منطقه تبعیت کنید. نمی توانیم در کشور 

خودمان بگوییم که مثلا به بازیکن یک میلیارد بیشتر ندهید این درحالی است 

که یک میلیارد تومان ده سال پیش یک میلیون دلار بوده اما امروز می شود 20 

هزار دلار! بنابراین شما نمی توانید بگویید که قراردادها روی همین رقم باقی بماند 

و هرگز این دســـته از اتفاقات امکان پذیر نخواهد بود. همین بچه که می تواند 

در فوتبال ایران روزی به عنوان یک ســـتاره و پدیده مطرح شود مثلا می تواند به 

کشـــورهای خیلی معمولی با فوتبالی بـــه مراتب ضعیف تر مثل ویتنام یا همین 

کشورهای همسایه شمالی خودمان با رقمی ماهیانه 25 هزار دلار ترانسفر شده 

و به همین دلیل اســـت که معتقدم فوتبال مان با این دســـت از قوانین خالی از 

ستاره خواهد شد. بنابراین نمی شود و این طور موارد اصلا دستوری نیستند. اگر 

شـــما بخواهید دست به این کارها بزنید از یک جاهایی مشکلات دیگری بیرون 

خواهد زد و موجب فساد خواهد شد. 

در هر صورت باشگاه ها می خواهند بازیکن درجه اول و تاپ بخرند و به نظر 

می رسد با توضیحاتی که شما می دهید باید شاهد دور زدن قانون باشیم. 

مثل مباحثی که می شنویم از جمله پرداخت زیرمیزی هایی مانند آپارتمان 

در ترکیه یا پرداخت ســـکه و زمین و... به بازیکنان به جز مبالغ قراردادی 

که روی کاغذ ثبت می شود، هرچند می توان به آپشن های عجیب وغریب 

برخی بازیکنان هم اشاره کرد. 

بله درست اســـت. در قدیم هم یادم می آید همین قانون سقف قرارداد ها وجود 

داشـــت و وقتی بازیکن می خواست به تیم صنعتی برود قبل از بستن قرارداد دو 

سه ماشین یا حواله آن را می گرفت و تازه می آمد قرارداد می بست. یا به طور مثال 

یک مقدار آهن می گرفت و تازه قرارداد را از اول می بســـت. بنابراین به هیچ وجه 

این کارها و وضع این دسته از قوانین و قواعد قابل اجرا نیستند. 

درباره همین قوانین وضع شده هم شاهد هستیم برخی از همین دسته از 

قانونگذاران یا افراد وابسته به آنها درخصوص اجرای این قوانین مقاومت 

می کنند یا به نوعی به دنبال دور زدن قوانین وضع شده هستیم. 

یک ســـری مســـائل وجود دارد که باید به دقت به آنها توجـــه کرد. به طور مثال 

اینکه ما در جام جهانی پیرترین تیم این رقابت ها بودیم و این یک موضوع کاملا 

هشـــدار دهنده است. باید برای این موضوع به اندازه کافی فکر کرده و برای آن 

هرچه ســـریع تر راهکار پیدا کرد، این درحالی است که حالا می خواهیم به جام 

ملت های آسیا برویم. آیا با همان تیم مسن و با میانگین سنی بالا می توانیم برویم؟ 

آن تیم پیر است. نمی توانیم هم نفرات را عوض کنیم چون کسی را جدید نداریم. 

ببینید اینها مسائلی هستند که باید به آنها بپردازیم و برایش راهکار پیدا کنیم. 

بنابراین به نظر من این اقدام بســـیار کار سنجیده و خوبی بوده است. حتی اگر 

من تصمیم گیرنده بودم لیســـت بزرگسالان تیم ها را که الان 19 نفر تعیین شده 

است، 2 نفر دیگر هم کاهش داده و به 17 نفر می رساندم. 

جالب اینکه در این خصوص هم شاهد بودیم که برخی تیم ها به دنبال آن 

بودند که سهمیه بزرگسالان افزایش پیدا کند. 

به نظر من باید این ســـهمیه حتی کمتر هم شـــده و به تعداد جوان های زیر 23 

ســـال اضافه شود. وقتی شـــما یک چنین قانون خوبی که گذاشتید ناخواسته 

و غیرمســـتقیم چرخه تولید بازیکن در کشـــور فعال می شـــود جای اینکه شما 

یک سری بازیکن مسن و تاریخ مصرف گذشته را به شیوه های واسطه گری بتوانید 

با قیمت های بالا در تیم های مختلف هر ساله بچرخانید. 

قهرمـــان فصـــل جدید دوباره از دایره محدود تیم های مدعی ســـنتی که 

ســـابقه قهرمانی در لیگ برتر را دارند مشـــخص خواهد شد یا اینکه باید 

شاهد قهرمانی جدید به عنوان یک پدیده از خروجی فصل بیست وسوم 

رقابت ها باشیم؟

به طور طبیعی و منطقی پاسخ منفی هست و معتقدم به هیچ وجه امکان این امر 

وجود ندارد. اتفاق امکان دارد بیفتد اما اسمش اتفاق است. در برترین لیگ های 

دنیا هم شـــاهد هستیم که تیمی مانند لســـتر قهرمان می شود، این صرفا یک 

اتفاق است. یا به طور مثال در لیگ خودمان هم تیمی مانند استقلال خوزستان 

قهرمان می شـــود. نمی خواهم ارزش کار این دســـته از تیم ها را زیر سوال ببرم و 

پایین بیاورم. آنها کار بزرگی کرده اند اما صرفا این دسته از موارد اتفاقات فوتبالی 

هســـتند. اما به طور طبیعی این طور نیست چراکه همان تیمی که قهرمان شده 

بعدا از دور رقابت های لیگ برتر حذف شـــده و راهی لیگ دسته اول شده است 

به خاطر اینکه این امر برآمده از یک سیر طبیعی و برنامه ریزی شده نیست و یک 

اتفاق اســـت. بنابراین در کشور ما هم فعلا درحال حاضر با توجه به شرایطی که 

هست و قوانینی که وجود دارد و حمایت هایی که می شود کماکان به نظر می رسد 

دایره قهرمانی از بین همان ســـه یا چهار تیم که از آنها به عنوان مدعیان سنتی 

نام برده می شود مشخص خواهد شد.

مجید جلالی در گفت وگو با »فرهیختگان«: قانون سقف قرارداد فوتبال ایران را خالی از ستاره می کند

قهرمانفصلجدیدازبینهمانمدعیانسنتیمشخصمیشود
 در قدیم هم سقف بودجه وجود داشت و به بازیکن ماشین و آهن می دادند!                   آثار کاهش نفرات در لیست بزرگسالان را در پایان فصل می بینید

شهرستانی ها مچ سرخابی ها را می خوابانند؟

ویسیبهخریدهایعراقیدلبسته،حسینیبهجوانهایش

بیست وسومین دوره رقابت های لیگ برتر از امروز آغاز می شود. 

فصلـــی که قوانین جدید به خود دید، درگیری های تازه ای رخ 

داد و تحولاتی عظیم رقم زد. پیش فصل داغ و تابســـتانی لیگ 

بیست وسوم بدون شک نوید لیگی پرهیاهو و جذاب را می دهد؛ 

لیگی که قرار است تنور فوتبال ایران را بعد از مدتی تعطیلی داغ 

کند. لیگی که قرار است شاهد حضور هواداران خانم باشد، البته 

اگر محدودیت ها مشکل ساز نشود. همیشه مهم ترین تقابل های 

لیگ برتر بازی های اســـتقلال و پرسپولیس با رقبایشان است و 

در هفته اول دو تقابل جذاب را شاهد خواهیم بود. پرسپولیس 

امروز میزبان آلومینیوم است و استقلال فردا در زمین آبادانی ها 

به مصاف صنعت نفت می رود. دو تیم شهرستانی که خود را آماده 

جدال سخت هفته اول می کنند. 

 تقابلی بدون تماشاگر
پرســـپولیس از ســـاعت 19:30 امروز به مصاف تیم آلومینیوم 

می رود. این درحالی اســـت که با وجود تمایل علاقه مندان به 

تماشـــای این بازی، حضور تماشـــاگران ممنوع است. ظاهرا 

بازسازی این استادیوم دلیل اصلی بدون تماشاگر شدن این بازی 

است اما درواقع می توان فشارهای فیفا برای حضور تماشاگران 

خانم در استادیوم را یکی از دلایل اصلی آن دانست. 

در هر حال تقابل این دو تیم در اولین هفته با تماشاگر جذاب تر 

می شـــد اما انگار این فصل هم باید پی عدم حضور اصلی ترین 

ســـرمایه های فوتبال کشـــور را به تن بمالیم و از همین ابتدا با 

چنین خبرهای بدی به استقبال لیگ برویم. در همین خصوص 

بـــا روح الله اصغری، مدیر تیم آلومینیوم صحبت کردیم. وی به 

»فرهیختگان« گفت: »به ما اعلام کردند ولی دلیلش را نمی دانیم. 

گویا ورزشگاه مناسب نیست. به هرحال میزبان پرسپولیس است 

و در این مورد بیشـــتر می داند. از طرفی مایل بودیم تماشاگران 

حضور داشته باشد تا از همین اول شاهد هفته جذاب و پرشوری 

باشیم. تیم ما مدتی است درحال آماده سازی است تا با قدرت 

به مصاف پرسپولیس برویم و این عدم حضور تماشاگران بسیار 

ناامید کننده است.« 

در پنج تقابل دو تیم تاکنون ســـهم هر یک 2 برد و یک تساوی 

بوده است. به این ترتیب دو تیم به لحاظ آماری در شرایط برابری 

قرار دارند. هرچند یکی از بردهای تیم آلومینیوم در جام حذفی 

است. فصلی که آلومینیوم به فینال رسید اما قهرمان نشد. از این 

رو سبزپوشان اراکی -که اعتمادبه نفس خوبی برای رویارویی با 

پرسپولیس دارند- خود را آماده شکست این تیم در تهران کردند. 

سرپرســـت تیم آلومینیوم در این باره به »فرهیختگان« گفت: 

»شـــرایط خوبی برای این بازی داریـــم و همه در آمادگی کامل 

هستند. جالب است که برای چندمین بار در بازی اول به مصاف 

پرسپولیس می رویم و این هم برایمان جذاب و هم سخت است. 

به هرحال پرســـپولیس قهرمان دور قبل است و با  انگیزه دفاع از 

عنوان قهرمانی وارد مســـابقات شده است. همین هم به تیم ما 

 انگیزه می دهد و بازیکنان با روحیه برنده شـــدن به مصاف آنها 

می روند. از این رو فکر می کنم بازی خوبی در پیش باشد.« 

آلومینیوم که برای فصل جدید مجتبی حسینی را جایگزین مهدی 

رحمتی روی نیمکت تیمش کرد با تیمی جوان شده به استقبال 

لیگ می رود. این تیم با میانگین سنی 25.6 یکی از جوان ترین 

تیم های لیگ است که فقط 6 بازیکن بالای 30 سال دارد. آنها 

برای این فصل 16 بازیکن از دست دادند و تاکنون فقط 8 بازیکن 

به خدمت گرفتند. ترکیب تیم به شدت جوان شده و قرار است با 

3 دفاع مقابل این تیم به میدان بروند. به نظر می رسد حسینی 

به آن 2-5-3 معروف خود در این بازی هم علاقه نشـــان دهد و 

با چنین ترکیبی به میدان برود. درحالی که پیش بینی می شود 

ترکیب پرسپولیس همان 2-4-4 فصل قبل است. 

اصغری در این مورد گفت: »ما هر آنچه حسینی خواست انجام 

دادیم. فکر می کنم تیم خوبی بســـتیم و قرارداد همه بازیکنان 

ثبت شده است. از این رو هیچ بازیکنی که کارتش صادر نشده 

باشد در جمع ما نیست. فقط چند تن از اعضای کادر فنی دیر 

به ایفمارک معرفی شـــدند که کار این نفرات نیز درحال نهایی 

شدن است، درنتیجه مشکلی برای بازی با پرسپولیس نداریم و 

هیچ محروم و مصدومی نیز در تیم ما نیست.«

ایـــن بازی که به نوعی مهم ترین بازی روز اول هفته اول اســـت 

جذابیت های خود را دارد و بدون شک با حضور تماشاگران جذاب 

می شد اما ظاهرا نظر مسئولان مربوط با ما فرق دارد. 

 ویسی منتظر سورپرایز نکونام
در دومین روز فصل جدید نیز صنعت نفت به استقبال استقلالی ها 

می رود. این بازی ساعت 21:30 پنجشنبه 19 مرداد در ورزشگاه 

تختی آبادان برگزار می شود. صنعت نفت در 5 بازی اخیر هرگز 

موفق به شکســـت استقلال نشده و حاصل تقابل شان سه برد 

برای استقلال و دو مساوی به همراه داشته است. 

ایـــن بازی که برگزاری اش در ورزشـــگاه تختی با اما و اگر های 

بسیاری همراه بود، بالاخره محقق شد و آبادانی ها موفق شدند 

رضایت سازمان لیگ برای برگزاری بازی در ورزشگاه خانگی خود 

را بگیرند. بدون شک این رقابت برای صنعت نفتی که در آخرین 

ساعات فصل قبل، لیگ برتری ماند، از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است؛ چراکه قطعا شاگردان ویسی می خواهند به همه ثابت کنند 

که بقا در لیگ برتر حق شـــان بوده است. آنها برای این مهم تیم 

قدرتمندتری نسبت به فصل قبل بستند و 3 بازیکن خارجی با 

ملیت عراقی جذب کردند. جالب اینکه هر 3 بازیکن آنقدر خوب 

و مورد تایید ویســـی هستند که قرار است از همین هفته اول در 

ترکیب این تیم حضور پیدا کنند. آنها برای فصل جدید 10 بازیکن 

به خدمت گرفتند و 12 بازیکن از دست دادند. تقریبا می توان گفت 

ویسی در ازای هر بازیکنی که جدا شد یک نیروی جدید جذب کرد 

و میانگین سنی تیم خود را به 26.4 رساند. هرچند این تیم هم 6 

بازیکن بالای 30 سال در ترکیب خود دارد اما روی آوردن ویسی 

به بازیکنان بومی و جوان استان خوزستان، یکی از امتیازات این 

مربی اســـت. او پیش از این هم نشان داده که با بازیکنان جوان 

به خوبی کنار می آید و امسال نیز ضمن حفظ شاکله اصلی تیم 

چند نیروی جدید به تیم اضافه کرده است. 

علی قنواتی، سرپرست تیم صنعت نفت آبادان درمورد این تیم به 

»فرهیختگان« گفت: »3 بازیکن عراقی به خدمت گرفتیم که بسیار 

باکیفیت هستند. همه بازیکنان تیم ما قراردادهایشان را ثبت 

کرده اند و کارت شان صادر شده است، از این رو هیچ مانعی برای 

بازی در این مسابقه ندارند. می دانیم که بازی سختی در انتظار 

تیم ماست، از این رو با تمرکز و تمام قوا به میدان می رویم. ویسی 

استاد بازی های روانی است و روی تفکرات بازیکنان به خوبی کار 

کرده و آنها برای بازی هفته اول و این تقابل ســـخت کاملا آماده 

هستند. بازی اول و آخر برای ما فرقی ندارد و می خواهیم با ارائه 

فوتبال زیبا در همه بازی ها تا پایان فصل پرقدرت ظاهر شویم.«

ویسی قطعا در این بازی محتاط به میدان می آید. او احتمالا از 

همان ترکیب 1-1-4-4 خود استفاده می کند. این مربی برای 

ضدحمله برنامه های زیادی خواهد داشـــت و استقلال نیز این 

را به خوبـــی می داند. این تیم این فصل با حضور خوب در بازار 

نقل و انتقالات و بدون توجه به یارگیری دیگر رقبا گام محکمی 

برداشته و به نظر می رسد فصل متفاوتی از آبادانی ها ببینیم. البته 

اگر در میانه های راه مشکلات مالی به این تیم صدمه نزند. خرید 

3 بازیکن عراقی بدون شک در همین راستا صورت گرفته است. 

قنواتی در این مورد به ما گفت: »آنها 10 روزی است که به تمرینات 

اضافه شدند و به هماهنگی خوبی رسیدند. البته می دانیم که 

هنوز برای رسیدن به ترکیب ایده آل به زمان نیاز داریم اما ویسی 

تقریبا ترکیب خود را شـــناخته و امیدواریم در هفته های آینده 

به قطعیت برســـد. ما سعی کردیم با بودجه محدودی که داریم 

یارگیری قوی داشـــته باشـــیم. واقعیت این است که بازیکنان 

ملی پوش عراقی به مراتب برای ما کم هزینه تر از داخلی ها هستند. 

متاسفانه توقع بازیکنان داخلی به شدت بالا رفته و خیلی از آنها 

به دلیل ارقام غیرمتعارف بیرون ماندند. اما عراقی های تیم ما شاید 

ارزان تر از بازیکنان ایرانی نباشد اما گران تر هم نیستند. ضمن 

اینکه ملی پوش هستند و این فاکتور مهمی است، از طرفی آنها 

با فرهنگ و زبان ما نزدیکند و ما با توجه به تجربه خوب استفاده 

از بازیکنان عراقی در لیگ برتر به حضورشان خوشبین هستیم.«

بااین حال استقلال امسال تیم ناشناخته ای است و صنعت نفت 

با یک علامت سوال بزرگ در این بازی روبه رو است و ترکیبی تازه 

با تفکراتی جدید از جواد نکونام! بدون شک او با تفکراتی که در 

فولاد داشـــت در استقلال به نتیجه نمی رسد، از این رو ویسی 

به خوبی می داند که ممکن است در این بازی از سوی سرمربی 

اســـتقلال سورپرایز شود. از این رو باید منتظر هفته اول لیگی 

باشـــیم که پیش فصل پرتنشی را پشت سر گذاشت. لیگی که 

به نظر می رسد پرحاشیه و جذاب خواهد بود.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش
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